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Wielka Warszawska po raz pierwszy w dÅ‚ugiej historii rozegrana zostaÅ‚a bez udziaÅ‚u
publicznoÅ›ci. Pustawy (bo nie caÅ‚kiem pusty) tor w dniu tak waÅ¼nej, gromadzÄ…cej zawsze
bardzo duÅ¼o widzów gonitwy, robiÅ‚ smÄ™tne wraÅ¼enie. Ja akurat, jako dziennikarz, mogÅ‚em
byÄ‡ na miejscu, ale setki czy nawet tysiÄ…ce innych miÅ‚oÅ›ników wyÅ›cigów konnych nie miaÅ‚o
takiej moÅ¼liwoÅ›ci.

Tego samego dnia polska reprezentacja piÅ‚karska zremisowaÅ‚a bezbramkowo z WÅ‚ochami w
ramach rozgrywek w Lidze Narodów, ale na widowni stadionu Energa GdaÅ„sk byli widzowie.
Zgodnie z wytycznymi mogÅ‚o byÄ‡ zajÄ™tych 25% miejsc. I byÅ‚o. TrochÄ™ siÄ™ wiÄ™c
dziwiÄ™ wÅ‚adzom Totalizatora Sportowego, Å¼e w przededniu tak waÅ¼nego dnia wyÅ›cigowego
zdecydowaÅ‚y siÄ™ zamknÄ…Ä‡ tor dla widzów caÅ‚kowicie, a nie pozostaÄ‡ przy wczeÅ›niej
obowiÄ…zujÄ…cych obostrzeniach, czyli owych 25% widzów. MoÅ¼na siÄ™ dziwiÄ‡, ale trudno
krytykowaÄ‡ takÄ… decyzjÄ™. W sytuacji narastajÄ…cej fali zachorowaÅ„ dmuchanie na zimne
trzeba przyjÄ…Ä‡ ze zrozumieniem. ZresztÄ…, kto bogatemu zabroni. Totalizator Sportowy jest
instytucjÄ…, która moÅ¼e sobie pozwoliÄ‡ na to, aby nie stawiaÄ‡ na pierwszym miejscu aspektu
finansowego &ndash; wiadomo, gra via internet nie zastÄ…pi obrotów z gry na torze  - a wzglÄ™dy
bezpieczeÅ„stwa publicznego, a dokÅ‚adniej zdrowia ludzi. Jednak wraÅ¼enia z tego tak waÅ¼nego
dnia wyÅ›cigowego sÄ… smÄ™tne nie tylko z powodu pustych trybun. Na ten fakt wpÅ‚ywa
wszechobecna pandemia, a na jej pojawienie siÄ™, nie mieliÅ›my wpÅ‚ywu. Smutniejsze jest co
innego. Stan polskiej hodowli koni peÅ‚nej krwi angielskiej. I poziom naszych wyÅ›cigów. W Wielkiej
Warszawskiej wystartowaÅ‚o 9 koni. To teÅ¼ coÅ› obrazuje, bo zazwyczaj pole bywaÅ‚o
kilkunastokonne. Z tych 9 koni tylko jeden byÅ‚ polskiej, konkretnie prywatnej hodowli. I zgodnie z
opiniami fachowców nie miaÅ‚ szans na pÅ‚atne miejsce i to siÄ™ potwierdziÅ‚o. Nie byÅ‚o
Å¼adnego konia z paÅ„stwowych stadnin. Fachowcy typowali, Å¼e wygra goÅ›Ä‡ z Czech i tak
siÄ™ staÅ‚o. SzeÅ›cioletni Nagano Gold to rzetelny steyer, ale nie podzielam opinii, Å¼e to koÅ„
wielkiej klasy. Na 23 starty wygraÅ‚ 7 gonitw. Wyhodowany w Anglii jest synem ogiera Sixties Icon
(po Galileo), który wygraÅ‚ St. Leger w Doncaster i zostaÅ‚ uznany czempionem steyerów w Europie
w 2006 roku. Nagano Gold zostaÅ‚ sprzedany do Czech, gdzie trenuje go Vaclav Luka jr. W wieku 3
lat Nagano Gold wygraÅ‚ St. Leger w Czechach. A potem uzbieraÅ‚ takie wyniki, jak m.in. 3. miejsce
w Grand Prix Deauville (G II, 2500), 2. miejsce w Grand Prix de Saint-Cloud (G I, 2400) czy 3.
miejsce w Prix Foy (G II, 2400). StartowaÅ‚ teÅ¼ w takich gonitwach, jak Preis von Europa, gdzie
zajÄ…Å‚ 6. miejsce, czy nawet w  Nagrodzie Å•uku Triumfalnego, ale tam byÅ‚ dopiero 8. Stawiam
tezÄ™, Å¼e gdyby za pomocÄ… wehikuÅ‚u czasu przenieÅ›Ä‡ wczoraj na SÅ‚uÅ¼ewiec takie
konie, jak Skunks czy Czubaryk, nie mówiÄ…c juÅ¼ o Pawimencie, to kaÅ¼dy z nich pokonaÅ‚by
caÅ‚Ä… tegorocznÄ… stawkÄ™ z Wielkiej Warszawskiej, z Nagano Gold wÅ‚Ä…cznie.  Przed WW
rozegrana zostaÅ‚a jedna z dwóch najwaÅ¼niejszych gonitw w Polsce dla koni dwuletnich &ndash;
Nagroda Ministerstwa Rolnictwa. Nie bez kozery ma podtytuÅ‚ &bdquo;Przychówku&rdquo;, bo
kiedyÅ› byÅ‚a waÅ¼nym przeglÄ…dem najlepszych dwulatków urodzonych w kraju i dawaÅ‚a
istotnÄ… informacjÄ™ o uÅ¼ywanych w krajowej hodowli reproduktorach. Tymczasem w tym roku
na 6 koni 3 urodziÅ‚y siÄ™ w Irlandii,  2 we Francji, a jeden w Anglii. Polskiej hodowli nie byÅ‚o
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Å¼adnego! Niewiele lepiej pod tym wzglÄ™dem byÅ‚o w dwóch innych imiennych gonitwach
rozegranych tego dnia. W Nagrodzie Mosznej na 6 koni byÅ‚ tylko jeden krajowej (prywatnej)
hodowli, ale nie odegraÅ‚ istotnej roli. Podobnie byÅ‚o w Nagrodzie Cardei, gonitwie dla 2-letnich
klaczy. Na 5 klaczy tylko jedna byÅ‚a polskiej (prywatnej) hodowli, ale nie zmieÅ›ciÅ‚a siÄ™ w
&bdquo;porzÄ…dku&rdquo;. We wszystkich czterech wymienionych gonitwach imiennych (Cardei,
Mosznej, Min. Rolnictwa i WW) nie wystartowaÅ‚ ani jeden koÅ„ z paÅ„stwowej hodowli! Ta
paÅ„stwowa hodowla to obecnie raptem dwie stadniny. Jedna z nich to potworek, czyli
poÅ‚Ä…czone stadniny Iwno oraz Golejewko, a druga to Krasne. Profesor Witold Pruski postawiÅ‚
kiedyÅ› tezÄ™, Å¼e w naszych warunkach przyrodniczych (chodzi o liczbÄ™ dni pastwiskowych i
wartoÅ›Ä‡ odÅ¼ywczÄ… trawy, co z kolei wiÄ…Å¼e siÄ™ z liczbÄ… dni z opadami i suszami oraz
jakoÅ›ciÄ… gleb) nieuchronne jest to, Å¼e tylko dolew krwi cennych reproduktorów importowanych
z krajów przodujÄ…cych w hodowli folblutów, czyli z Anglii, Irlandii czy Francji, moÅ¼e
powstrzymaÄ‡ wyradzanie siÄ™ kolejnych pokoleÅ„ koni rodzÄ…cych w Polsce.  I miaÅ‚ racjÄ™.
JesteÅ›my teraz Å›wiadkami, jak jego przepowiednie siÄ™ sprawdzajÄ…. Paradoksem jest to, Å¼e
za &bdquo;komuny&rdquo; temu wyradzaniu udawaÅ‚o siÄ™ przeciwdziaÅ‚aÄ‡. PaÅ„stwowych
stadnin koni peÅ‚nej krwi angielskiej byÅ‚o w szczytowym momencie aÅ¼ 9. Jednak to nie one
kupowaÅ‚y dobre ogiery w Anglii czy Irlandii. PieniÄ…dze dawaÅ‚o ministerstwo rolnictwa,
przekazywaÅ‚o je instytucji, która róÅ¼nie w róÅ¼nych latach siÄ™ nazywaÅ‚a (PaÅ„stwowe
ZakÅ‚ady Chowu Koni, Centralny ZarzÄ…d Hodowli Koni, Zjednoczenie Hodowli ZwierzÄ…t
Zarodowych), a która byÅ‚a &bdquo;czapkÄ…&rdquo; nad paÅ„stwowymi stadninami. A pracujÄ…cy
tam fachowcy co jakiÅ› czas udawali siÄ™ do Anglii i kupowali takie reproduktory, jak: Negresco, 
Aquino, Mehari, Dakota czy Belenus, Å¼eby wymieniÄ‡ tylko te, które odegraÅ‚y najwiÄ™kszÄ…
rolÄ™ w paÅ„stwowej hodowli. I chyba Belenus jest &bdquo;ostatnim Mohikaninem&rdquo;. Po nim
do polskiej hodowli nie trafiÅ‚ juÅ¼ Å¼aden wartoÅ›ciowy reproduktor. Prywatnych hodowców nie
staÄ‡ na takie zakupy. MogÄ… co najwyÅ¼ej bazowaÄ‡ na odpadach hodowlanych, czyli ogierach
bez karier wyÅ›cigowych, ale z niezÅ‚ym papierem, albo na ogierach, których szczytowym
osiÄ…gniÄ™ciem jest pÅ‚atne miejsce w gonitwach Listed Race. Ostatnio najczÄ™Å›ciej do hodowli
trafiajÄ… konie, które kupione za przystÄ™pnÄ… cenÄ™ jako wyÅ›cigowe, zdoÅ‚aÅ‚y siÄ™
wyróÅ¼niÄ‡ na polskim torze wynikami. Jeszcze gorzej jest w paÅ„stwowej hodowli. Obie stadniny,
jakie siÄ™ ostaÅ‚y, czyli Iwno-Golejewko oraz Krasne, zarzÄ…dzane przez dyletantów, notujÄ…
straty finansowe (pisaÅ‚em o tym m. in. w poprzednim tekÅ›cie pt. &bdquo;Z kim przegraÅ‚
Ardanowski&rdquo; z 6 X 2020 r.). A jak w spóÅ‚ce brakuje pieniÄ™dzy, to zaczyna ich brakowaÄ‡
na takie rzeczy, jak na podkuwaczy (vide Janów Podlaski), na szczepienia, na odrobaczanie czy na
nawozy albo na rekultywacjÄ™ pastwisk. Czyli na rzeczy podstawowe w hodowli koni. A co dopiero
myÅ›leÄ‡ o tym, jak i skÄ…d zdobyÄ‡ choÄ‡by Å›redniej klasy reproduktora. Ten stan rzeczy
sprawia, Å¼e obie paÅ„stwowe stadniny skazane sÄ… na dostarczanie koni do III i IV grupy konie
wyÅ›cigowych na torze. A konie z tych grup nie sÄ… w stanie zwróciÄ‡ kosztów ich
wyprodukowania. I tak pÄ™tla finansowa siÄ™ zaciska. I bÄ™dzie siÄ™ zaciskaÄ‡ coraz bardziej.
AÅ¼ paÅ„stwowa hodowla upadnie caÅ‚kowicie. Tak wiÄ™c nie ma siÄ™ co spodziewaÄ‡, Å¼e w
przyszÅ‚ych latach w Wielkiej Warszawskiej zacznÄ… ponownie odgrywaÄ‡ istotnÄ… rolÄ™ konie
polskiej hodowli. To se ne vrati.Marek Szewczyk
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